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ACTA DE CONSELL DE COMÚ ORDINARI 
 

4 d’agost del 2017 
 
A la Casa Comuna, a les 16.00 hores del dia 4 d’agost del 2017, es reuneix el 
Consell de Comú sota la presidència de la cònsol major, l’Hble. Sra. Conxita 
MARSOL RIART. Després d’haver estat degudament convocada la reunió, hi 
assisteixen els membres següents: 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS MARTELL 
L’Hble. Sr. Miquel CANTURRI CAMPOS 
L’Hble. Sra. Mònica CODINA TORT 
L’Hble. Sra. Maria Carme NIN SANS 
L’Hble. Sra. Ester VILARRUBLA ESCALES 
L’Hble. Sr. Josep Antoni CORTÉS PUIG 
L’Hble. Sr. David ASTRIÉ PADILLA  
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA FILELLA 
L’Hble. Sra. Lídia SAMARRA PUJOL 
L’Hble. Sr. Victor PINTOS MORELL. 
 
S’excusa l’absència de l’Hble. Sr. Jordi Ramon MINGUILLÓN CAPDEVILA. 
 
L’ordre del dia de la reunió és el següent: 
 

1. Estudi i aprovació, si escau, de l’acta del Cons ell de Comú del 13 de 
juliol del 2017 
 

2. Informació relativa a la liquidació del pressupo st corresponent al 
segon trimestre del 2017, en compliment de l’art. 9 8 de la Llei 
10/2003, del 27 de juny, de les finances comunals 
 

3. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de declarar desert el 
concurs nacional relatiu al subministrament, en règ im de lloguer, 
d’un túnel de llum per a l’enllumenat de Nadal 
 

4. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de les bases 
reguladores per a l’atorgament de subvencions per a  l’organització 
i promoció d’activitats i serveis esportius que es desenvolupin a la 
parròquia d’Andorra la Vella, durant la temporada e sportiva 2017-
2018 
 

5. Informació relativa als comptes de la Reunió de Cònsols de l’any 
2016 
 



ACdC núm. 17/07 
4/08/17 

2 
 

6. Informació relativa als comptes i a la memòria a nual de l’any 2016 i 
del pressupost i pla d’actuacions per a l’any 2017 de l’Associació 
Carnet Jove Andorra 
 

7. Estudi i aprovació, si s’escau, de la renúncia p resentada per la Sra. 
Patrícia BAFINO IGLESIAS a la direcció de Cultura 
 

8. Informació relativa als acords adoptats en les d arreres Juntes de 
Govern 
 

9. Precs i preguntes. 
 
La cònsol major dona la benvinguda als assistents a aquesta sessió de Consell 
de Comú, que ha estat degudament convocada d’acord amb el que disposen 
els articles 19.b i 21 de l’Ordinació d’organització i de funcionament dels 
Comuns del 17 de novembre del 2011. 
 
Alhora i d’acord amb el que disposen els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels comuns del 17 de novembre del 2011, 
informa que les conselleres del grup Socialdemòcrata + Independents han 
entrat a tràmit una pregunta per ser tractada en el punt de Precs i Preguntes. 
 
Informa que cap Conseller de Comú ha proposat la inclusió de cap nou punt a 
l’ordre del dia d’avui. Per tant, es procedeix amb l’ordre del dia establert. 
 
 

Primer.-  Estudi i aprovació, si escau, de l’acta del Consel l de 
Comú del 13 de juliol del 2017 
 
La cònsol major informa que, segons l’article 5 del Reglament de les actes del 
Comú d'Andorra la Vella, del 26 de març del 1996, l’acta de la sessió del 
Consell de Comú del 13 de juliol del 2017 ha estat tramesa als consellers amb 
la deguda antelació. 
 
No havent-hi cap modificació ni demanda d’aclariment, queda aprovada l’acta 
per unanimitat. 
 
 

Segon.-   Informació relativa a la liquidació del pressupost 
corresponent al segon trimestre del 2017, en compli ment de l’art. 98 de la 
Llei 10/2003, del 27 de juny, de les finances comun als 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Carme NIN, consellera 
delegada de Finances, Comptabilitat i Administració. 
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L’Hble. Sra. Maria Carme NIN informa que, en el primer trimestre, es va 
incorporar al pressupost els crèdits romanents de l'exercici 2016 per un import 
d’1.847.356€, així com modificacions per un import de 60.000€. En aquest 
segon trimestre, s'han d'afegir les modificacions realitzades en el Consell de 
Comú del passat 13 d'abril del 2017, per un import de 3.879.959€ per a aquest 
exercici 2017. Per tant, el pressupost inicial per un import de 37.525.681€ 
passa a xifrar-se en 43.312.792€. Detalla que la previsió d’inversió augmenta 
en 11.371.160€. L'execució d'aquest segon trimestre és de 14.925.389€ en les 
despeses, que representa un 34,46% del pressupost. Detalla els capítols de 
despeses més importants que són: 

- Capítol 1 (Despeses de personal): import liquidat de 6.639.476€ que 
representa el 43,09%. La despesa del PIAM disminueix en uns 4.000€ 
mensuals degut a l’aportació del 25% per part de cada treballador. 

- Capítol 2 (Consum de béns corrents): import liquidat de 4.972.085€ que 
representa el 42,16%. En general, el capítol 2 de despesa corrent 
s’incrementa en 998.443€, un 25,1%, respecte al mateix període de l'any 
anterior. La despesa de lloguer s’incrementa per l'aplicació de l'IPC del 
0,4%. També s’incrementa, ja que l'any passat per aquesta època el 
Centre Esportiu dels Serradells estava tancat, la despesa conservació 
d'edificis, i així com el funcionament de la piscina. S’incrementa la 
partida “Altres serveis” perquè l'any 2016 l’Àrea de Promoció Turística i 
Comercial estava englobada dins de TURECAV, SLU. La despesa de 
conservació de vehicles disminueix un 16,5%. 

- Capítol 6 (Inversions): import liquidat d’1.198.244€ que representa el 
10,54% del pressupost. En la presentació d'aquest Consell de Comú, a 
data 30 de juny del 2017, l’import liquidat d’aquest Capítol ascendeix a 
1.198.244€. Però detalla la complexitat de l'execució d'aquest capítol del 
pressupost. Com ha mencionat anteriorment, el pressupost en inversions 
és d’11.371.160€. A data 30 de juny, s’han autoritzat 7.556.411€ i 
compromès un import de 4.520.356€. En aquest capítol, es reflecteix el 
temps que suposa des de que es realitza l'autorització i el compromís 
fins a l'execució de la mateixa que és quan arriba cada certificació de 
l'obra. Destaca que, per donar compliment a la legislació vigent, s'ha de 
licitar aquestes obres per mitjà de concurs. A tall d’exemple, cita alguns 
d'aquests concursos: 

o Ampliació del tram de la voravia del carrer Ciutat de Valls, la data 
del concurs va ser el 10 d'abril del 2017 i l’import de 200.000€, 

o L’adquisició de contenidors soterrats, la data del concurs va ser el 
10 de maig del 2017 i l’import de 200.000€, 

o La construcció de la passarel·la, les escales i l’ascensor del 
projecte de La Quirola, fase 2, la data del concurs va ser el 15 de 
maig del 2017 i l’import de 250.000€. 

 
Pel que fa als ingressos en aquest segon trimestre, han representat 
20.880.207€, el que representa el 48,21% del pressupost. La liquidació 
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d'ingressos del segon trimestre ha estat un 8,02% superior a la del mateix 
període del 2016. Destaca els capítols d’ingressos més importants: 

- Capítol 1 (Impostos directes): es tracta de tot allò que afecta a l’ITP. S’ha 
liquidat un import de 8.482.488€, el que representa el 77,25% del 
pressupost. 

- Capítol 2 (Impostos indirectes): un import liquidat de 324.679€ mentre 
que l'any 2016 va ser de 188.000€. Per tant, aquest capítol ha patit un 
augment del 72% respecte a l’any anterior. L’ingrés provinent del Govern 
d’Andorra no es fa efectiu fins a l’1 d’agost del 2017 i que ha estat de 
590.681€ i no queda reflectit en aquest tancament. 

- Capítol 3 (Taxes i altres ingressos): un import liquidat de 6.835.458€, el 
que representa un 46,59% del pressupost. Informa dels ingressos que 
més s’han incrementat respecte al 2016: 

o La recaptació diària dels aparcaments comunals de 547.822€, el 
que representa el 39,6% del pressupost. 

o Les cessions del POUP, per un import de 461.943€, el que 
representa el 202,3% del pressupost. 

o Els embrancaments d'aigua per un import de 57.725€, que 
representa el 124,3%. 

o Els abonaments al Centre Esportiu dels Serradells, per un import 
de 55.830€, que representa el 19,4% del pressupost, ja que el 
centre estava tancat l’any anterior. 

o Els ingressos per higiene pública, per import de 51.571€, 
corresponent a la represa dels seus vehicles. 

 
Tot i l'increment del preu de l'aigua, l’import recaptat ha disminuït un 1,3% a 
causa del descens del consum, buscant la conscienciació de l'estalvi i l'adopció 
d'hàbits de consum sostenible d'un bé tan preuat com és l'aigua. Per tant, el 
superàvit del Comú per a aquest trimestre és de 5.954.817€ i el superàvit de la 
societat JOVIAL, SLU és de 14.650€. Per finalitzar, cita l'endeutament actual 
del Comú, a data 30 de juny, i que se situa en 34 milions d’euros que el situen 
al 95,88% del límit d'endeutament. En el Consell de Comú del passat 28 de 
febrer, es va aprovar un endeutament de 38,2 milions d’euros, a data 31 de 
desembre del 2016 que situava el Comú al 112,5% d’aquest límit. Aclareix que 
les dades aparegudes en una entrevista publicada a un mitjà de comunicació 
del 17 de juny eren errònies ja que aquests 38,2 milions d’euros corresponen al 
mandat actual, encapçalat per l’Hble. Sra. Conxita MARSOL. L'endeutament, a 
data 31 de desembre del 2015, era de 42,2 milions d’euros. 
 
La cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. Victor PINTOS. 
 
L’Hble Sr. Victor PINTOS fa referència al capítol d’inversions reals i manifesta 
que el Comú va pel mateix camí que l’any passat, havent transcorregut ja el 
segon trimestre de l’any i havent consumit únicament un 10% del pressupost, 
és una mica difícil pensar que el Comú esgotarà aquest pressupost, tot i el 
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compromís de despesa de què ha informat l’Hble. Sra. M. Carme NIN d’uns 4 
milions d’euros. Que es comprometin no vol dir que efectivament es 
consumeixin, dins del període pressupostari. Per tant, anuncia que el Comú 
està tornant a cometre els mateixos errors de l’any passat. El Comú no està 
invertint el que realment hauria d’estar invertint i que s’ha posat com a objectiu 
de fer-ho. 
 
La cònsol major informa que és veritat que, a nivell de liquidació, està d'acord 
que el Comú va una mica retardat. Però és cert que, a nivell d’autoritzat, en 
aquests moments, hi ha molts concursos licitats pendents d'adjudicació per un 
import superior als 4 milions d'euros, respecte als 6 milions ja autoritzats. Cal 
tenir en compte que el procediment de la Llei de la contractació pública preveu 
uns procediments llargs i complicats. Cal redactar els plecs de bases, preveure 
els terminis quan comença l'exercici. Primer cal adjudicar el projecte després 
adjudicar l'obra. I això es fa llarg. A l'alçada de l’any en què ens trobem, el nivell 
de despesa autoritzada és positiu i és molt superior al de l'any passat. Pot ser 
que no s'arribi a exhaurir tot el pressupost, però assegura que el Comú hi serà 
força a prop. Segurament, també sorgiran molts crèdits reconduïts perquè 
algunes obres es començaran aquest any però no s'acabaran. Els membres de 
la majoria comunal són optimistes perquè s’ha millorat respecte a l'any passat, 
sobretot perquè hi ha moltes obres ja autoritzades, en fase d'adjudicació. I es 
tracta de projectes importants com poden ser la rehabilitació de la façana del 
Centre Esportiu dels Serradells amb una previsió d’inversió per al 2017 
d’1.375.000€, l’ascensor de la Quirola, o la remodelació de l'avinguda Meritxell, 
encara no licitada. La cònsol major manifesta que el Comú pot arribar a complir 
el 80% d’aquí a finals d'any, pel que fa a adjudicats. Segurament, no estaran 
totes les despeses liquidades, cosa que farà aprovar crèdits reconduïts.  
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es dona la Corporació per 
informada. 
 
 

Tercer.-  Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de de clarar 
desert el concurs nacional relatiu al subministrame nt, en règim de lloguer, 
d’un túnel de llum per a l’enllumenat de Nadal 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Miquel CANTURRI, conseller 
delegat de Serveis Públics i Circulació. 
 
L’Hble. Sr. Miquel CANTURRI informa que tres empreses van presentar ofertes 
en aquest concurs. Es tracta de les empreses CAIRÓ, NOVELEC i PALMIR 
ESPINETA que ha presentat les ofertes Base i Variant. Vist que l'article 5 del 
plec de bases només permet la presentació d'una oferta única, sense que es 
doni la possibilitat que s'acceptin variants, en primer lloc es descarta de l'anàlisi 
l'oferta variant de l'empresa PALMIR ESPINETA. Atès l'article 9 del plec de 
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clàusules tècniques que estableix els criteris per al càlcul de baixa temerària i 
ofertes desproporcionades, se'n desprèn que l'oferta presentada per CAIRÓ, 
SL per un import de 192.810,86€ ha de ser considerada com a oferta 
desproporcionada i excloure-la de la licitació. Vistos els criteris d'adjudicació i 
l’informe d'avaluació amb la puntuació obtinguda per cada concursant i vist que 
el Departament de Serveis Públics informa que les empreses NOVELEC i 
PALMIR ESPINETA treballen amb el mateix fabricant i que els seus productes 
no assoleixen un mínim d'alçada de 8,50 metres, encara que modulables, cal 
excloure-les d’aquesta licitació per incompliment dels requeriments tècnics. 
Manifesta que no hi havia cap empresa que pogués optar a l’execució d’aquest 
concurs. Així doncs, informa que, per a aquest any, queda descartat el túnel de 
llum i so durant les dates nadalenques. 
 
La cònsol major proposa descartar aquest atractiu de l'enllumenat de Nadal 
perquè realment ara el temps és molt just per convocar un altre concurs. No hi 
hauria pràcticament temps per a la fabricació i per tant els membres de la 
majoria prefereixen ajornar-ho i proposar-ho de nou, si escau, de cara al proper 
exercici. Per tant, aquest any es deixaria desert aquest concurs. A continuació, 
dona la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA recorda que les membres del grup 
Socialdemòcrata + Independents ja van qüestionar, en el seu moment, aquest 
muntatge no només del punt de vista tècnic perquè desconeixen el projecte 
sinó per l'import que representava, i no a un any sinó a tres anys vista, 
independentment dels arguments exposats per l’Hble. Sr. Miquel CANTURRI. 
Felicita la majoria per no tirar endavant aquest projecte perquè consideren que 
el Nadal és important i cal que sigui ben lluminós, però superava amb escreix el 
que creien que caldria invertir en aquesta festa de Nadal. 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Victor PINTOS. 
 
L’Hble. Sr. Victor PINTOS es mostra d’acord amb aquesta decisió. Rectificar és 
de savis. Agraeix la modificació de l'informe que ha fet l'Interventor comunal 
perquè l’informe que presentava en l’anterior sessió de Consell de Comú és 
diametralment oposat al que presenta avui. Per un cantó es proposava una 
adjudicació i en aquest proposa de declarar desert aquest concurs. És a dir 
que, d'alguna manera, ha regit el seny i les bones maneres de fer amb un 
concurs que mai hauria d’haver estat licitat per deficiència clara del plec de 
bases, a més subscrita fa uns instants per l’Hble. Sr. Miquel CANTURRI i 
també per l'informe de l'interventor quan diuen que no es poden presentar 
variants. Demana saber perquè no es poden presentar variants en aquest 
projecte. Ningú té la veritat absoluta i és bo que els professionals que entenen 
d’infraestructures, d'obres o de temes d'enllumenat puguin presentar lliurement 
les seves variants. Una altra cosa és que no s'admetin perquè no respecten el 
plec de bases o pel motiu que sigui, però no entén perquè no es poden 
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presentar variants. Es mostra d’acord amb l’informe de l’interventor comunal i 
d’acord amb la decisió de la cònsol major, durant l’anterior sessió de Consell de 
Comú, d’excloure aquest punt de l'ordre del dia. Va ser molt encertat vist que 
l'informe tècnic d'adjudicació era deficient en base a un plec de bases deficient, 
amb unes subjectivitats tremendes a l'hora de valorar les ofertes. Finalment 
també celebra el que va estar parlant amb la cònsol major i per la qual cosa va 
agafar el compromís de revisar a fons els plecs de bases d'aquesta Corporació, 
per donar una mica de rigor a les adjudicacions i que siguin una mica més 
objectives i que els informes siguin més valuosos i més creïbles. 
 
La cònsol major es mostra d’acord amb l’Hble. Sr. Victor PINTOS en algunes 
coses, però no en totes. Primer, la decisió de la majoria de descartar aquesta 
adjudicació ve donada perquè es volia dur a terme aquesta idea del túnel 
d’enllumenat i així es mantindrà. Segurament, l’any vinent es tornarà a posar 
sobre la taula. Pel que fa als informes dels tècnics del Comú, és veritat que, en 
la darrera sessió de Consell de Comú, va demanar de treure de l'ordre del dia, i 
tots els consellers de Comú ho van acceptar, aquest punt precisament perquè 
es va constatar que calia fer-ne una revisió jurídica sobretot. Potser la majoria 
s’havia precipitat una mica a l’hora de presentar-lo a l'ordre del dia d'aquell 
Consell de Comú. Després d'aquesta revisió, és veritat que s'ha constatat que 
hi havia lloc a alguna interpretació que no era prou ajustada, més que al plec 
de bases a la llei. Cal aconseguir que aquests plecs de bases s'ajustin més a la 
llei i aquest és un dels punts que la majoria vol revisar de cara als propers 
plecs, per tenir uns models i que no es tornin a trobar amb problemes com 
aquests. Es tracta d’uns plecs de bases que tenen una sèrie d'anys, s'havien 
agafat uns hàbits i potser, fa uns anys, no hi havia tantes adjudicacions al 
Comú i no hi havia tants concursos i per tant no van sorgir aquests problemes 
amb els plecs de bases. Ara realment es constata que cal millorar els plecs de 
bases i adaptar-los a les necessitats i a la llei. No són il·legals però la Llei de la 
contractació pública dona unes pautes ben clares i no cal fer invents. Afirma 
que la majoria col·laborarà amb el personal del Comú, i cal donar-los les eines i 
els mitjans per poder fer uns informes ajustats. El plec de bases estava adaptat 
a la llei, però potser en alguns punts anava massa enllà i no permetia aplicar un 
article de la llei que potser era més clar. Aquest és el concepte. Gràcies a Déu, 
les coses comencen a canviar al país en general i es comença a poder fer 
moltes coses. I això farà que els plecs de bases, a partir d'ara, tampoc seran 
perfectes però, entre tots, inclosos els tècnics, s’intentarà redactar uns plecs de 
bases més adaptats a la legislació vigent. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat dels assistents. 
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Quart.-   Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de l es 
bases reguladores per a l’atorgament de subvencions  per a l’organització 
i promoció d’activitats i serveis esportius que es desenvolupin a la 
parròquia d’Andorra la Vella, durant la temporada e sportiva 2017-2018 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Marc PONS, cònsol menor i 
conseller delegat de Joventut, Cultura, Esports i Participació Ciutadana. 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS informa que el Comú d’Andorra la Vella té, entre els 
seus objectius, el de promoure l'activitat esportiva. Enguany novament, amb 
aquesta convocatòria de subvencions, es vol donar suport a les entitats que 
realitzin activitats esportives a la parròquia d’Andorra la Vella. Recorda quins 
són els objectius d’aquestes bases i que són la creació i l’enfortiment de 
l’esport de base, el suport a l'esport de competició, el suport a les xarxes 
associatives, les relacions ciutadanes mitjançant l'activitat física i esportiva i la 
integració social per mitjà de l'esport. Informa que els beneficiaris d'aquestes 
subvencions per al període 2017-2018, com ho venen sent en les edicions 
anteriors, són totes aquelles entitats esportives que estiguin registrades al 
Registre d’Entitats de la parròquia d'Andorra la Vella i que duguin a terme 
l'activitat principal dins el terme parroquial d’Andorra la Vella. Recorda que fins 
a aquest darrer any, existien 4 programes de demandes de subvencions i que 
eren: 

- Programa 1: Promoció de l’esport en edat escolar i esport jove, 
- Programa 2: Promoció de l’activitat física i l’esport en sectors socials 

amb característiques especials, 
- Programa 3: Organització d’activitats esportives puntuals i/o temporals, 
- Programa 4: Formació de tècnics i directius esportius. 

 
La novetat d’enguany serà el Programa 5: Activitats esportives en període de 
vacances escolars. Es tracta de subvencionar les activitats esportives 
realitzades en període de vacances escolars. D’aquesta manera, quedarà el 
gruix de les activitats ben repartit i de manera coherent. En la documentació 
enviada als consellers de Comú, es pot trobar tota la informació molt més 
detallada, com són els requisits. Avui en dia, el Comú d’Andorra la Vella és dels 
pocs Comuns que té unes bases ben reglamentades. No es donen 
subvencions amb criteri discrecional, ni arbitrari. Tot és puntuable. Es 
mantenen periòdicament reunions públiques amb totes les entitats per 
presentar aquestes bases. Hi ha prevista una reunió per al 4 de setembre, al 
Centre de Congressos d’Andorra la Vella, per donar a conèixer aquestes bases 
que sortiran publicades al Butlletí Oficial del Principat d’Andorra abans del mes 
de setembre. 
 
No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat. 
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Cinquè.-  Informació relativa als comptes de la Reunió de 
Cònsols de l’any 2016 
 
La cònsol major informa sobre els comptes de la Reunió de Cònsols de 
l'exercici 2016 amb els corresponents detall i memòria. Presenta aquests 
comptes amb un resultat positiu de 47.407,10€, i l’any 2015 el superàvit va ser 
de 20.599,20€. Les despeses no són molt importants. Cada Comú hi aporta 
25.000€. Pel que fa a les despeses, les més importants són el salari del 
secretari de la Reunió de Cònsols i els viatges a Estrasburg on hi assisteixen 
representants de la Reunió de Cònsols. Tot seguit, dona la paraula a l’Hble. 
Sra. Maria Dolors CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA demana saber si és correcta la xifra de 
25.000€ per cada Comú. 
 
La cònsol major respon que es tracta d’una aportació global de 140.000€ entre 
els 7 Comuns. Per tant, cada Comú hi aporta 20.000€. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es dona la Corporació per 
informada. 
 
 

Sisè.-  Informació relativa als comptes i a la memòria anu al de 
l’any 2016 i del pressupost i pla d’actuacions per a l’any 2017 de 
l’Associació Carnet Jove Andorra 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Marc PONS, cònsol menor i 
conseller delegat de Joventut, Cultura, Esports i Participació Ciutadana. 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS informa que aquesta documentació es divideix en dos 
blocs. El primer document és relatiu als comptes de pèrdues i guanys de l'any 
2016. El resultat de l'exercici és positiu amb un superàvit de 585,38€. El 
pressupost total és de 156.185,30€, tenint en compte que l'any 2015 era de 
162.051,94€. Pel que fa al segon bloc de documentació, informa sobre la 
memòria de l’Associació Carnet Jove Andorra on es detallen els objectius del 
seu programa i les novetats previstes de l'any passat envers el programa per a 
l’any 2017. El pressupost se situa al voltant dels 160.000€. El 60% del 
pressupost és de despesa destinada al desenvolupament del programa Carnet 
Jove i el 40% restant està destinat a despeses de personal. Tenint en compte 
que hi ha hagut un creixement del capítol de despeses de personal perquè 
l’associació disposa de personal administratiu, però també de personal de 
comunicació i de suport a la direcció. Aquest programa dona cobertura a nivell 
nacional. L'any passat ja es preveia la renovació de l'apartat de patrocini, es va 
signar una addenda al contracte inicial amb l'entitat bancària que 
subvencionava la tarja bancària conjuntament amb aquesta entitat bancària i 



ACdC núm. 17/07 
4/08/17 

10 
 

s'ha allargat el fet de tornar a publicar aquest concurs. D'altra banda, informa 
que ja es preveia que s'incorporés com a nou membre de l'Associació Carnet 
Jove Andorra el Govern d'Andorra. Fins a la data, només eren els set Comuns 
que conformaven l'assemblea general. Ara, s’hi ha incorporat el Govern 
d'Andorra com a part efectiva de l'assemblea. Això permet dur a terme totes les 
accions de forma més coordinada dins de les polítiques de joventut que és un 
dels apartats en què tenia mancances el Carnet Jove, a nivell de desplegament 
i més col·laboració, més presència les xarxes, amb més programes destinats al 
públic jove, amb les seves necessitats. Per tant, s’ha pogut veure en aquest 
últim any que s'han fet nous projectes com el Carnet Jove Experiències, tallers 
formatius o esdeveniments molt dirigits al públic juvenil amb base a les seves 
necessitats de feina, de mobilitat, de negocis, d'emprenedoria, etcètera. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es dona la Corporació per 
informada. 
 
 

Setè.-  Estudi i aprovació, si s’escau, de la renúncia 
presentada per la Sra. Patrícia BAFINO IGLESIAS a l a direcció de Cultura 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sr. Marc PONS, cònsol menor i 
conseller delegat de Joventut, Cultura, Esports i Participació Ciutadana. 
 
L’Hble. Sr. Marc PONS informa que la Sra. Patrícia BAFINO, directora de 
Joventut, Cultura i Participació Ciutadana va dirigir una carta al Comú, el passat 
mes de juny, comunicant als cònsols la seva voluntat de renunciar al càrrec de 
directora de Cultura per motius personals. En la sessió de Consell de Comú 
d’avui, proposa el cessament del seu càrrec, pel qual va ser nomenada en la 
sessió del Consell de Comú del 25 de febrer del 2016. El Comú, ara per ara, no 
té intenció de nomenar una nova direcció. Per tant, se seguirà treballant amb 
l'estructura de què disposen l'Àrea de Cultura i el Servei de Joventut i 
Participació Ciutadana. Agraeix la gran tasca directiva de la Sra. BAFINO al 
capdavant dels departaments de Joventut, Cultura i Participació Ciutadana, al 
llarg d'aquests cinc anys i mig en què ha sabut aglutinar i gestionar voluntats 
polítiques, les necessitats dels seus col·laboradors, però també del teixit 
associatiu de totes les entitats culturals de la parròquia i tot això amb la màxima 
responsabilitat i dedicació. El capital humà de la Sra. BAFINO no es perdrà ja 
que s'incorporarà, un cop fet efectiu el seu cessament, a la seva plaça de 
retorn com a tècnica funcionària al Servei de Joventut i Participació Ciutadana. 
 
La cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sra. Lídia SAMARRA. 
 
L’Hble. Sra. Lídia SAMARRA agraeix la feina feta per la Sra. BAFINO perquè 
les persones que treballen conjuntament amb les àrees que ha dirigit s’han 
sentit recolzats i ajudats. 
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No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la 
proposta que s’aprova per unanimitat. 
 
 
El text aprovat és el següent: 
 

DECRET 
 
Vist el Decret del 25-2-2016 pel qual es va fer públic el nomenament de la Sra. Patrícia 
BAFINO IGLESIAS com a directora de Joventut, Cultura i Participació Ciutadana; 
 
Vist la carta de renúncia de la Sra. Patrícia BAFINO IGLESIAS a la direcció de Cultura; 
 
Vist l’article 32 de l’Ordinació de la funció pública del Comú d’Andorra la Vella, del 10 
de desembre del 2002; 
 
 
El Comú d’Andorra la Vella, en la sessió del Consell de Comú del 4 d’agost del 2017, 
ha aprovat el següent: 
 

DECRET 
 
Article únic 
Es cessa la Sra. Patrícia BAFINO IGLESIAS del càrrec i funcions com a directora de 
Joventut, Cultura i Participació Ciutadana. 
 
Disposició final 
Aquest decret entra en vigor el mateix dia de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 
 
Cosa que es fa pública per a coneixement general. 
 
 

Vuitè.-  Informació relativa als acords adoptats en les dar reres 
Juntes de Govern 
 
La cònsol major informa que, segons el Reglament de les actes del Comú 
d'Andorra la Vella, del 26 de març del 1996, i els articles 13.4 i 13.5 de 
l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, totes les actes han estat 
aprovades en Junta de Govern i trameses als consellers amb la deguda 
antelació, per a la seva informació. Les actes de les Juntes de Govern 
corresponen a les sessions celebrades els dies 12, 19 i 26 de juliol del 2017. 
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Lídia SAMARRA. 
 
L’Hble. Sra. Lídia SAMARRA demana informació sobre l’acord pres per la Junta 
de Govern del 19 de juliol del 2017, pel qual s'acorda formalitzar el conveni de 
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col·laboració entre el Comú d’Andorra la Vella i el Museu World Champions 99, 
per un import de 38.000€. Sol·licita obtenir més informació sobre aquest punt ja 
que es tracta d’un import elevat. 
 
La cònsol major respon que el conveni es va signar el 15 de juny del 2017, 
encara que s’hi està treballant i fins i tot aplicant des de l'any passat, des del 
moment en què es va obrir el Museu Jorge Lorenzo aquí a la parròquia 
d’Andorra la Vella. En aquell moment, la majoria del Comú d'Andorra la Vella va 
mostrar tot el seu acord perquè es pogués ubicar aquest Museu a la parròquia 
d'Andorra la Vella perquè és un atractiu més, una referència més, especialment 
en el món del motor, ja que Andorra s'està convertint en un centre de domicilis 
de molts competidors d’alt nivell de motociclisme. El motociclisme té molt 
atractiu, molts seguidors i el Comú hi havia de col·laborar tot i que fos una 
iniciativa privada. Es va subscriure un conveni pel qual el Comú fa una 
aportació de 38.000€. És una aportació general, no és anual, per facilitar 
l'obertura d'aquest Museu. La compensació és, d'un costat, tenir un museu a 
Andorra la Vella que té unes condicions que pot ajudar a l'atractiu turístic de la 
parròquia i després hi ha uns punts de retorn més directes per al Comú. 
Figurarà el logotip del Comú d'Andorra la Vella com a patrocinador del Museu. 
El museu cedirà al Comú els seus espais per realitzar dos o tres 
esdeveniments anuals. Es podrà fer una visita guiada al museu per a tots els 
escolars d’Andorra la Vella que ho sol·licitin durant el període escolar. El museu 
cedirà 30 entrades al Comú per als compromisos que pugui tenir. El museu 
efectuarà un mínim de dos esdeveniments anuals, un dels quals relacionat amb 
el món del motor i amb la presència del Sr. Jorge LORENZO. També, el museu 
s’ha compromès a mantenir la presència del Sr. LORENZO en un parell d’actes 
públics que el Comú desitgi perquè faci difusió de la parròquia i del Museu a 
través de les seves xarxes socials. El Comú participarà dels suports i del 
material publicitari del Museu amb el logotip del Comú. És una manera de 
promocionar la parròquia. És per aquest motiu que el Comú va acordar 
col·laborar-hi amb una aportació de 38.000€ perquè es pogués obrir i potenciar 
aquest museu. Dona de nou  la paraula a l’Hble. Sra. Lídia SAMARRA. 
 
L’Hble. Sra. Lídia SAMARRA demana confirmar doncs que es tracta només 
d’una única i sola aportació. 
 
La cònsol major ho confirma. És una sola aportació per poder posar en marxa 
el museu, malgrat totes les condicions del conveni han d'estar vigents, com a 
mínim, durant cinc anys. Tot seguit, passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA sol·licita informació sobre l’acord de la 
Junta de Govern del 26 de juliol del 2017, pel qual es ratifica l’ordre de 
tancament cautelar, del 27 de juny del 2017, dictada per la cònsol major i 
notificada el 30 del mateix mes, i s’acorda sol·licitar a la jurisdicció l’execució 
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forçosa de l’acte. Ha conegut aquesta situació per la premsa, tot i que en una 
altra sessió de Consell de Comú hi va fer referència i va demanar l'estat de la 
qüestió. Demana tenir informació al respecte vist que la Junta de Govern ha 
pres la decisió de tirar endavant i acorda sol·licitar a la jurisdicció aquesta 
execució forçosa de l'acte. Demana informació sobre la situació d’aquest 
assumpte i en quins aspectes afecta el Comú. 
 
La cònsol major informa que ja n'han parlat diverses vegades tot i que, en els 
darrers dies, s’han precipitat els esdeveniments. Des del moment en què el 
Comú va decretar l'obertura i posada en funcionament d’aquest aparcament, 
tota la Corporació era conscient que faltava una sèrie de documentació 
administrativa, bàsicament del Departament d'Indústria per obtenir totes les 
formalitats que aquest tipus d'aparcament precisa. El Comú va donar facilitats a 
l’empresa per fer prevaldre la necessitat pública, que hi hagi un aparcament 
perquè realment hi ha una necessitat d’aparcament a la parròquia i en aquesta 
zona en concret sobre el formalisme pur i dur. El Comú va decidir deixar uns 
mesos de temps perquè la societat presentés la documentació que requeria i 
esperar a tancar l’aparcament. Però tot té uns límits. Han passat sis mesos i 
aquesta documentació no ha arribat. Primer, els representants de la societat 
van dir que havien canviat l'empresa que gestionaria aquest equipament. Però 
tota la informació que arriba al Comú és molt indirecta. Directament amb el 
Comú, l'empresa no s'hi ha posat en contacte des de fa almenys tres o quatre 
mesos. Davant d'aquesta situació, la majoria comunal va considerar que no es 
podia esperar més dies i va adreçar-los un requeriment, notificant-los que 
disposaven de vuit dies per presentar aquesta documentació i que, en cas 
contrari, el Comú hauria de prendre unes decisions més estrictes. El Comú va 
notificar aquest requeriment i no ha obtingut cap contesta ni tampoc la 
documentació ha estat presentada. Davant d'aquesta situació, es va produir un 
altre fet. El Comú no té justificat el fet que estiguin al dia les assegurances de 
l'empresa i de l'aparcament. El plec de bases de la concessió preveia que 
l’empresa adjudicatària havia de tenir unes assegurances, una assegurança de 
responsabilitat civil i danys a tercers i les assegurances de l'immoble perquè és 
propietat del Comú. Davant d'aquesta situació, la cònsol major va convocar, el 
divendres abans d’aquesta sessió de Consell de Comú, l’advocada de 
l'empresa perquè no hi ha altra manera de comunicar-se amb la societat. 
L’advocada es va personar al Comú i la cònsol major li va requerir que, en un 
dia, presentés els comprovants conforme l’empresa estava al dia del pagament 
de les pòlisses d’assegurança. L’advocada va respondre que ja no tenia massa 
contactes amb aquesta societat. Ella va signar l'acusament de recepció i va dir 
que ho enviaria a l'empresa, per correu electrònic, perquè l’empresa estigués al 
corrent de l’assumpte. A partir d'aquí, ha passat una setmana i no ha arribat 
cap justificant, ni cap manifestació, ni cap carta, ni cap trucada de telèfon, ni 
res. Això preocupa els membres de la majoria i, a partir d'aquí, la majoria 
comunal va prendre la decisió de demanar el tancament cautelar, com a 
mesura de seguretat. Es va prendre la decisió de demanar el tancament 
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cautelar i es va adreçar un requeriment a l'empresa requerint-los de tancar 
cautelarment l’aparcament. És a dir que no es resol la concessió, però s’havia 
de tancar l’aparcament fins que s’aportés tota aquesta documentació per una 
qüestió de seguretat. Se li va notificar i el Comú no ha obtingut tampoc cap 
contesta, ni cap tancament de l’aparcament. A partir d'aquí, la setmana abans 
d’aquesta sessió de Consell, la Junta de Govern va acordar la ratificació 
d’aquesta decisió de requeriment que havia adreçat la cònsol a l’empresa i la 
decisió d’adreçar a la Batllia d’Andorra la demanda perquè executi aquest 
tancament perquè el Comú no té capacitat per executar l'ordre de tancament i 
ha de demanar-ho a la Batllia. El Comú ha adreçat aquest requeriment de 
tancament a la Batllia fa tres o quatre dies. Informa que la cap d’Àrea de 
Gabinet Jurídic del Comú li acaba d’explicar que la Batllia tindrà l’aute de 
resposta cap a les 6 hores d’aquesta tarda. Caldrà veure què diu aquest aute i 
es compromet a informar-ne tota la Corporació. No té més informació sobre 
aquest assumpte, si l’aute ordenarà el tancament o si demanarà algun 
complement d’informació al Comú o alguna altra manifestació. És veritat que 
les places d'aparcament són necessàries per a la parròquia, però arriba un 
moment en què la societat no confirma si disposa de les assegurances al dia, i 
això el Comú no ho pot acceptar perquè podrien provocar algun dany a alguna 
tercera persona, podria passar qualsevol cosa. Si són danys materials encara 
es podria resoldre, però si es produís algun dany humà a les persones, seria 
molt greu i recorda que el Comú és el propietari d'aquell edifici, per molt que 
estigui concessionat. Sabent que hi ha problemes, que la societat no acaba 
d’aportar tota la documentació, que no es justifica, que el Comú els envia 
requeriments, que la societat no contesta, a partir d'aquí el Comú comença a 
preparar, ja ha donat l'encàrrec perquè el Gabinet Jurídic ho prepari, la 
proposta de resolució de la concessió. Si no canvia res durant aquests dies, 
suposa que, en qüestió d'un mes, la majoria comunal proposarà al Consell de 
Comú la resolució de la concessió. S’està preparant jurídicament. Aquesta 
informació està evolucionant constantment. Ara cal esperar aquest aute de la 
Batllia. Si es demana més informació al Comú, aquest l’aportarà. Tot seguit, 
dona de nou la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA demana saber si, en cas que sorgís 
qualsevol ensurt en aquest moment, el Comú seria el responsable, sinó directe, 
indirecte perquè aquest aparcament està obert i el Comú no disposa dels 
requeriments o les corresponents certificacions. És un equipament comunal 
que està en funcionament i el Comú ha donat la seva autorització. 
 
La cònsol major respon que el Comú no hauria de tenir cap responsabilitat des 
del moment en què ha requerit a l'empresa de tancar l’aparcament, a partir del 
27 de juny, que va ser el dia en què es va requerir el tancament. És una 
manera de defensar la responsabilitat que hi pot tenir el Comú. I ara el Comú 
encara tindria menys responsabilitat perquè ja ha demanat el tancament a la 
Batllia. Ara la responsabilitat no la té el Comú sinó que està en mans de la 
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Batllia en aquests moments. De tota manera, informa que aquest edifici està 
inclòs en la pòlissa d’assegurança per responsabilitat civil que té contractada el 
Comú i, per tant, el Comú queda cobert. Torna a passar la paraula a l’Hble. 
Sra. Maria Dolors CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA reprèn les paraules de la cònsol major 
que ha manifestat en dues ocasions que és una evidència que manquen places 
d’aparcament a la parròquia. Aprofita l’ocasió per deixar palesa la queixa de 
molts veïns sobretot de la zona del carrer Bonaventura Riberaygua i 
Travesseres perquè el fet que l’aparcament del Parc Central estigui tancat tants 
dies, per tants esdeveniments, fa que la vida que se li volia donar a aquell barri 
es vegi afectada. Hi ha queixes constants. Demana saber si el Comú ha previst 
de fer algun sondeig o enquesta als veïns i comerciants d’aquella zona, perquè 
hi ha moltes queixes. Aquell aparcament és una mica el motor per activar el 
comerç i el turisme de la parròquia. Contínuament, els ciutadans li fan arribar 
queixes relatives a aquest assumpte. Demana si el Comú té previst quantificar 
les queixes d’aquests ciutadans i si emprendrà accions al respecte. 
 
La cònsol major contesta que no arriben gaires queixes al comú relatives a 
aquest aparcament. Personalment, ella n’ha atès dues. Però també hi ha molta 
gent a favor que es facin tants esdeveniments a la parròquia. Molta gent 
manifesta que, gràcies al Cirque du Soleil, durant el mes de juliol, s'ha revifat 
l'economia a la parròquia a nivell comercial, a nivell dels hotels, a nivell dels 
restaurants de la zona, etc. Per tant, cal posar les dues coses a la balança i el 
Comú ho fa i valora aquestes situacions que es donen. El Comú n'ha parlat 
amb els comerciants i amb alguns veïns. La majoria de la gent amb qui ha 
parlat, no sols d'aquell barri sinó de tota la parròquia, demana que el Cirque du 
Soleil continuï. La cònsol major en parla amb els ciutadans perquè és un tema 
que sempre li ha preocupat. Pel que fa a l’assumpte dels aparcaments, es 
mostra d’acord amb l’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA. És cert que el Comú 
d’Andorra la Vella no ha fet en els darrers anys una política d’aparcaments. I 
tots els aparcaments de què disposa la parròquia no són consolidats. 
L’aparcament del Parc Central ara és de gestió comunal, però demà la família 
REBÉS el podria fer tancar. Cal que tothom en sigui conscient. El que fa ara el 
Comú és posar en marxa aquesta política per consolidar els aparcaments a la 
parròquia. Les Corporacions comunals dels darrers 10 o 15 anys ja sabien de 
totes les necessitats d'aquestes places d'aparcament i sobretot de consolidar-
les. Realment, no s'ha fet res en aquest sentit. Per aquest motiu, el Comú va 
aprovar l'ordinació per facilitar els preus perquè es puguin construir 
aparcaments. Amb la proposta aprovada de rebaixar al 7% la cessió en sòl 
urbà consolidat, el Comú vol incentivar la construcció, no sols el que afecta als 
aparcaments sinó la construcció en general. La majoria comunal n’és conscient 
d’aquest dèficit d'aparcaments a la parròquia d’Andorra la Vella, però és un 
dèficit que ve com a conseqüència de moltes actuacions anteriors. Com es pot 
veure darrerament en la premsa andorrana, pot passar que aviat tanquin 
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l’aparcament del Fener. Cal ser conscients que la parròquia d’Andorra la Vella 
s’ha de posar molt seriosament a tractar aquest tema. L’actual Corporació hi 
està treballant per consolidar les places d’aparcament. Es tracta d’una zona 
comercial amb problemes d'aparcament. Es mostra plenament d'acord amb 
aquest punt amb les membres del grup Socialdemòcrata + Independents. La 
majoria hi treballarà i aprofita per demanar la col·laboració de tots els grups que 
formem part d’aquesta Corporació perquè el Comú haurà de ser valent amb 
algunes decisions perquè es puguin fer aparcaments a la parròquia i es puguin 
consolidar. Dona de nou la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA es mostra d’acord amb la proposta de la 
cònsol major. Incidint en aquest assumpte, posa de manifest que és evident 
que hi ha una gran manca de places d’aparcament a la parròquia. I a més a 
més, quan es fan grans esdeveniments al Parc Central, el Comú ordena el 
tancament de l’aparcament. Això complica encara més la situació. I això passa 
durant molts dies a l'any, quan queda bloquejat l’aparcament. Cal que els 
membres de la Corporació siguin creatius i valents a l'hora de prendre 
decisions per buscar alternatives perquè és veritat que fer els esdeveniments 
en aquell aparcament és molt còmode. Si realment, el Comú vol que Andorra la 
Vella sigui una ciutat on la gent es pugui desplaçar a peu, cal buscar tots els 
mitjans alternatius de desplaçament. Però encara hi ha molta gent que si no té 
un accés fàcil, difícilment fa estada a la parròquia. Demana a la majoria de 
buscar alternatives quant a la ubicació d'aquests grans esdeveniments. És un 
tema que preocupa molt a tots els membres de la Corporació. 
 
La cònsol major respon que el Comú hi està treballant, buscant espais, 
conjuntament amb el Govern d’Andorra. Hi ha algunes propostes sobre taula 
però, com ho ha explicat anteriorment, els projectes tenen un procés llarg des 
de que són projectes fins que es fan realitat. Hauran de patir 2 o 3 anys, de ben 
segur. El Cirque du Soleil aporta molta gent a Andorra la Vella, però tenen 
dificultats per aparcar. És tot una roda, cal estudiar com acabar amb això. 
Manifesta que els ciutadans no són conscients del dèficit de places 
d’aparcament que té Andorra la Vella. Les places de què disposa ara no estan 
consolidades i pot passar que, en pocs dies o en pocs anys, Andorra la Vella es 
quedi sense aparcaments. Cal que el Comú sigui valent. 
 
No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es dóna la Corporació per 
informada. 
 
 

Novè.-   Precs i preguntes. 
 
La cònsol major informa que les membres del grup Socialdemòcrata + 
Independents han entrat a tràmit una pregunta. Per tant, passa la paraula al 
secretari general que efectua la lectura de la demanda: 
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“Andorra la Vella, 2 d’agost del 2017 
 
A l’atenció de l’Honorable Sra. Conxita Marsol, Cònsol Major de la parròquia 
d’Andorra la Vella 
 
De conformitat amb l’Ordinació 17.11.2011 d’Organització i funcionament dels 
comuns, publicada al BOPA el 30.11.2011 i concretament l’Article 23 que fa 
referència a l’Ordre del dia del Consell de Comú, apartat número 2, que diu 
textualment: 
 
2. L’ordre del dia pot incloure un punt dedicat als precs i preguntes dels 
consellers. Les preguntes han de ser presentades davant del cònsol major amb 
un mínim de dos dies hàbils d’antelació. 
 
Tenint en compte que el proper divendres 4 d’agost, a les 16 hores, tindrà lloc 
una sessió ordinària de Consell de Comú, com a conselleres d’aquesta 
honorable corporació, sol·licitem resposta a la pregunta que es detalla a 
continuació: 
 
Vist que la Junta de govern del Comú d’Andorra la Vella en data 7 de juny del 
2017 va procedir a la contractació directa d’uns serveis per a l’estudi i la 
redacció d’un Pla director de pacificació de la ciutat d’Andorra la Vella. 
 
Vist que el Govern d’Andorra impulsarà un Pla de Mobilitat de la vall central 
amb l’objectiu de disposar d’un estudi global per millorar la fluïdesa del trànsit i 
que es preveu la licitació aquest setembre, per estar enllestit el 2018. 
 
Demanem informació detallada de l’estat d’execució del Pla director de 
pacificació de la ciutat d’Andorra la Vella, així com la coordinació amb el Pla de 
Mobilitat de la vall central promogut per Govern. 
 
Atentament,” 
 
La cònsol major dona la paraula a l’Hble. Sr. David ASTRIÉ, conseller delegat 
de Medi Ambient i Innovació. 
 
L’Hble. Sr. David ASTRIÉ informa que, el passat mes de març, una delegació 
del Comú d’Andorra la Vella es va desplaçar fins a Pontevedra. Allà, els 
consellers de Comú van poder conèixer quins eren els eixos de millora pel que 
fa als ajuntaments que treballen en matèria de pacificació de la ciutat i de 
democratització de l'espai públic. S’entén per democratització de l'espai públic 
el fet de retornar l'espai públic als ciutadans, és a dir la necessitat d'abordar la 
planificació urbana des d’una perspectiva més social, tenint com a premisses 
l'accessibilitat universal, que vol dir que tothom es pugui desplaçar pel carrer ja 
sigui amb cadira de rodes, amb cotxet, o sigui com sigui. Per tant, es necessita 
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que no hi hagi obstacles. L'altra premissa és la convivència entre els ciutadans. 
En aquest sentit, el Comú d’Andorra la Vella, dins dels diferents projectes 
d’embelliment dels carrers de la parròquia que ja s'han anat anunciant, té la 
voluntat ferma d'integrar aquests dos conceptes per fer de l'espai públic un 
espai que faciliti la convivència perquè els ciutadans estiguin tots més relaxats 
i, a més a més, que sigui més respectuós amb el Medi Ambient. El pla director 
de pacificació de la ciutat d'Andorra la Vella es va encomanar el passat mes de 
juny, com bé saben els consellers de Comú, i pretén identificar les actuacions a 
realitzar, els estudis previs que han de servir com a punt de partida de la 
redacció dels conseqüents projectes executius, l'estudi econòmic i temporal de 
cada actuació i la previsió econòmica d'inversió per a cadascuna de les 
anualitats. Això és pel que fa al pla de pacificació encomanat pel Comú 
d’Andorra la Vella. D'altra banda, el pla de mobilitat de la vall central impulsat 
pel Govern d’Andorra té l'objectiu de disposar d'un estudi més global per 
millorar la fluïdesa del trànsit del conjunt del país. Aquí es tracta del conjunt del 
país, encara que en el seu títol hi diu la vall central. Aquest estudi va ser 
presentat el 31 de maig passat, en una reunió on hi van assistir la cònsol major 
i ell mateix, per part del Comú, i el Ministre d'Ordenament Territorial i els seus 
tècnics, per part del Govern. Van explicar que es tracta d'un estudi zenital que 
analitza diferents aspectes d'àmbit nacional i que afecten al país en la seva 
globalitat com poden ser les línies de transport públic i la idoneïtat de les seves 
parades, el nombre de taxis i la situació dels seus punts d'estacionament, 
espera i sortida, de les zones de càrrega i descàrrega de mercaderies, la 
definició de la senyalització dels eixos amb més intensitat, així com l’estudi de 
noves infraestructures com poden ser per exemple el carril bici o l'anella verda. 
Cal assenyalar que abans d'aquesta reunió del 31 de maig, ja s’havia treballat 
conjuntament amb el Govern, ja s’havien mantingut reunions i el Govern 
coneixia de primera mà les intencions del Comú d’Andorra la Vella amb el seu 
pla de pacificació. Per tant, es tracta de dos projectes complementaris i 
convergents. La diferència és que un és més concret i centrat en barris i en 
carreteres secundàries que és el cas de l’estudi del Comú, amb la possibilitat 
d'actuar ràpidament (fet molt important). L’altre projecte és un estudi d’àmbit 
nacional amb una connotació temporal més dilatada ja que pretén ser un 
projecte a 20 anys, amb accions de millora que poden tenir una aplicació a 
mitjà o fins i tot a llarg termini. En qualsevol cas, els aspectes en tots dos 
projectes són convergents. La col·laboració i la coordinació hi han estat en tot 
moment i tant és així que, per exemple, hagués volgut impulsar el carril bici ja 
fa temps, però es tracta d’un projecte que s’està treballant conjuntament amb el 
Govern d’Andorra i el Comú d'Escaldes-Engordany. Aquest carril s’està 
acabant d’enllestir perquè sigui una infraestructura que ofereixi les màximes 
garanties de comoditat, seguretat i de respecte entre ciclistes i conductors. 
Aprofita per informar que s’està treballant en la Llei del codi de circulació que 
també preveurà precisament molts d'aquests aspectes de convivència entre 
ambdós col·lectius. Pel que fa a l'estat d'execució del pla director a què fan 
esment les conselleres del grup Socialdemòcrata + Independents en la seva 
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carta, avança que fins ara s'han fet les tasques següents. S'ha fet l'aixecament 
de mides i anàlisi de les seccions dels carrers existents a la parròquia. És a dir 
que s'han aixecat les diferents tipologies de carrers de la parròquia. S'han 
classificat les tipologies de carrers existents. S'ha fet una primera proposta de 
seccions tipus per a cada tipologia de carrer. S'ha fet un estudi de circulació de 
la zona centre de la parròquia, és a dir el Barri Antic i voltants del Comú. I s'ha 
fet un estudi alternatiu de circulació a l’avinguda Príncep Benlloch. Tots aquests 
estudis de circulació fan referència a carrers específics de la parròquia i no a la 
xarxa bàsica que ja delimita la recent Llei de carreteres de qui és competència 
cada tipus de carrer. Properament un cop estigui més definit, durant les 
reunions de les comissions respectives, presentarà les propostes que sorgeixin 
d’aquests estudis. Tots dos projectes tenen com a objectiu millorar la qualitat 
de vida dels ciutadans, no tan sols els de la parròquia d’Andorra la Vella sinó 
també els de la resta del país i també, no s’ha d’oblidar, la dels turistes incidint 
sobre seguretat viària, sobre la fluïdesa del trànsit, que és un aspecte que 
preocupa moltíssim a la ciutadania, i sobretot a la salut de les persones. Cal 
instar la gent perquè camini més o que es desplaci a peu i que deixi el cotxe 
aparcat encara que hagi de caminar cent metres. El que és important és que 
aquests són projectes que tenen beneficis i això és indubtable i que la 
coordinació hi ha estat en tot moment.  
 
La cònsol major passa la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA agraeix l’exposat i en felicita la 
Corporació. En el seu moment, les membres del grup Socialdemòcrata + 
Independents ja van veure bé el fet d’impulsar aquest tipus de projectes com és 
aquest pla director de pacificació. Són temes innovadors però que, en termes 
d'urbanisme, darrerament no és només Pontevedra sinó que hi ha altres ciutats 
que estan impulsant tots aquests plans. L’Hble. Sr. Victor PINTOS ja va fer 
referència, durant la darrera sessió de Consell de Comú, de la contractació 
d’aquest tècnic per tirar endavant aquest projecte. Aquest és un altre tema a 
tractar. Però manifesta que estava preocupada pel fet que podia no haver-hi 
aquesta convergència a què ha fet referència l’Hble. Sr. David ASTRIÉ, vist que 
els interessos i els timings del Comú i del Govern eren molt diferents, i que el 
Comú tirés pel dret, fes una despesa innecessària i després s’hagués pogut 
trobar amb situacions d'acomodació a un pla del Govern que estigués per 
sobre del pla potenciat pel Comú. Això li preocupava realment. Si és així i 
aquesta coordinació existeix, es mostra favorable a aquesta proposta. Però, 
manifesta que els tempos que ha exposat l’Hble. Sr. David ASTRIÉ no acaben 
de quadrar. Durant el passat mes de maig, el Govern convoca els 
representants del Comú. Durant aquella setmana o la posterior, la cònsol major 
informa els membres de l’oposició de la intenció de tirar endavant aquest pla. 
Després, això es veu plasmat en una acta de la Junta de Govern, però ara 
apareix a la premsa, aquesta setmana, el fet que el Govern té la intenció de 
tirar endavant aquest pla. Demana saber si es tracta del mateix pla, es tracta 
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de la mateixa realitat o si aquest pla de mobilitat o de flexibilització de la 
mobilitat dins la vall central és un altre pla que no està emmarcat dins d'aquest 
pla a 20 anys vista. És una mica preocupant i com a conselleres de Comú no 
volien que es fes com les vies del tren i que fossin dos plans no convergents, 
sinó alternatius i que realment representés una despesa que després no es 
pogués plasmar. 
 
La cònsol major dona de nou la paraula a l’Hble. Sr. David ASTRIÉ. 
 
L’Hble. Sr. David ASTRIÉ respon que, de fet, la citació que van tenir per part 
del Govern perquè els presentessin aquest projecte va ser per al 31 de maig, 
però ja s’havien mantingut moltes reunions amb anterioritat. Per tant, les dues 
parts estan assabentades de les intencions dels uns i dels altres. Afegeix que el 
Comú d’Andorra la Vella va prendre la iniciativa en aquest projecte i conscients 
que aquesta problemàtica que afecta a Andorra la Vella és una cosa que afecta 
a tot el país. Per tant, les dues parts es van posar d’acord i, fins i tot, van 
compartir dades per fer els estudis sobre l’índex de circulació, les zones 
d'aparcament, etc. Han compartit dades, han fet algoritmes de càlcul en el 
mateix sentit. El que està fent el Comú és actuar localment de manera més àgil 
i ràpida, donant temps al Govern per actuar d'una forma més global i genèrica 
amb totes les altres parròquies. Un cop es coneguin els projectes que s'estan 
desenvolupant a nivell local a Andorra la Vella, s'actuarà després a nivell 
nacional. 
 
La cònsol major passa novament la paraula a l’Hble. Sra. Maria Dolors 
CARMONA. 
 
L’Hble. Sra. Maria Dolors CARMONA reprèn que l’Hble. Sr. David ASTRIÉ ha 
fet referència a l'estat d'execució d'aquest pla. Demana si podria obtenir-ne una 
còpia perquè coneixia la contractació del tècnic per a la redacció del pla però 
desconeix el pla concret.  
 
La cònsol major dona de nou la paraula a l’Hble. Sr. David ASTRIÉ. 
 
L’Hble. Sr. David ASTRIÉ afegeix que, fins ara, s'ha fet molt treball de camp i 
s'han tipificat uns plànols amb unes seccions tipus. Encara s'hi està treballant 
en com poden ser aquestes propostes. En el moment en què el Comú disposi 
d’aquestes propostes, evidentment, les comunicaran als membres de l’oposició. 
 
Finalment, la cònsol major aprofita l’avinentesa per convidar els presents a 
assistir al pregó de la Festa Major que tindrà lloc d'aquí a un parell d'hores al 
balcó de Casa Comuna i desitja una molt bona Festa Major a tots els 
assistents. 
 
Com que no hi ha cap més assumpte a tractar, s’aixeca la sessió a les 17.05 h. 


